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سرمقاله

برنامه توسعه یا فقط انشاء؟
ادامه از صفحه یک

بعد از تحریم ها اگر بخواهیم به اوضاع نگاه کنیم 
عدد از این هم کمتر است. وقتی رشد اقتصادی 
شما در ده سال گذشته صفر بود در نتیجه در 
رشد  نداشتید.  موفقیتی  هیچ  برنامه ها  اجرای 
اقتصادی ما در ۱۲ سال گذشته یک دهم درصد 
و در ده سال گذشته یک درصد است. همچنین 
رشد نقدینگی ۱۴-۱۵ برابر است. متاسفانه پنج سال 
است که تورم بالای ۳۰ درصد را تحمل می کنیم. 
اینها نشان می دهد برنامه ریزی ها بر اساس یک 
رویکرد غیرواقع بینانه و توهمی نوشته شده است. 
در برخی مواقع انشا خوبی می نویسیم اما در این 
مورد حتی متن برنامه توسعه هم به نظرم دچار 
عملیاتی  پتانسیل  ایران  اقتصاد  است.   مشکل 
شدن برنامه توسعه را ندارد، برای رشد اقتصادی 
میلیارد   ۱۰۰ نیازمند  ایران  اقتصاد  در  درصدی   ۸
دلار بودجه و سرمایه دارید. زمانی می توانیم به 
این رشد برسیم که تحریم ها را کم کرده و ریسک 
سرمایه گذاری را پائین بیاوریم تا بتوانیم سرمایه گذار 
خارجی را جذب کنیم. در کنار این هم باید کاری 
کنیم که سرمایه داخلی هم فرار نکند. اگر این اتفاق 
رخ بدهد مطمئن باشید از هشت درصد نیز بیشتر 

به رشد اقتصاد دست پیدا می کنیم.
اقتصادی  توسعه  برنامه  در  که  اعدادی  همه 
می آید انشای آرزوها است. برای همه مواردی که 
در برنامه اشاره می شود نیازمند یک پتانسیل قوی  
هستیم که آن را فعلا نداریم. اقتصاد ایران با این 
شرایط پتانسیل لازم برای اجرایی شدن برنامه هایی 
که نوشته را ندارد. درک این نکته هم اصلا سخت 
نیست و از سوابق سال های قبل و عملکرد همین 

دو سال اخیر دولت می شود آن را فهمید. 
تا   ۳۵ سال  از  ما  موفق  توسعه ای  برنامه های 
سال ۵۵ متوسط رشد اقتصادی ایران ۱۱ درصد و 
دورقمی بود، دومین برنامه توسعه ای، متوسط رشد 
اقتصادی ایران بین سال های ۷۴ تا ۸۹، ۵ درصد 
بود که این دو بازه موفق بود و بعد از انقلاب جنگ 
است و بعد از آن ما شاهد تحریم ها  در اقتصاد 
ایران هستیم که رشد اقتصادی تا امروز به طور 

متوسط ۱۲ ساله نزدیک به صفر است.

خبر

اخبار

یک عضو کمیسیون عمران مجلس مطرح 
کرد

دولت سیزدهم چه اولویت هایی را 
باید دنبال کند؟

شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  یک 
اسلامی تاکید کرد: مبارزه با گرانی، تامین مسکن 
است  محوری  سه  اشتغالزایی  و  جوانان  برای 
که انتظار می رود دولت سیزدهم در سال سوم 

فعالیتش در اولویت کاری خود قرار دهد.
با  الله فیروزی پوربادی در گفت وگو  رحمت 
ایسنا با اشاره به اولویت هایی که دولت سیزدهم 
در سال سوم فعالیت خود باید به آنها بپردازد، 
بیان کرد: مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای 
دولت  بر چندین موضوع مهم تاکید داشتند که 
لازم است در اولویت کاری دولت قرار گیرد؛ یکی 
تورم،  با  مبارزه  است.  موضوع معیشت مردم 
مبارزه با گرانی ها و دسترسی مردم به امکانات 
مورد نیاز سه محوری است که به نظر می رسد 
دولت در سال سوم فعالیت خود باید با جدیت 

دنبال کند.
اولویت دیگری که  اظهار کرد:  ادامه  وی در 
دولت باید به آن بپردازد موضوع مسکن است. 
تامین مسکن برای جوانان یک ضرورت به شمار 
رفته و لازم است تا تدابیری اندیشیده شود تا 
اگر  دیگر  سوی  از  شود.  پر  موجود  خلاءهای 
ما بتوانیم در حوزه اشتغالزایی گام های موثری 
برداریم بحث مسکن نیز پیش می رود. دولت 
باید با فراهم کردن بستر مناسب، امکان فعالیت 
واحدهای تولیدی و جذب نیروهای جوان در این 

واحدها را فراهم کند.
نماینده مردم نطنز در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: تقویت دیپلماسی خارجی و ارتباط با 
کشورها از نقاط قوت این دولت به شمار رفته که 
به صورت خود به خود بر روی اقتصاد اثر مثبت 
فراهم  گذار  سرمایه  برای  را  آرامش  می گذارد، 
کرده و بدین ترتیب امنیت سرمایه گذار تامین 
می شود؛ به دنبال آن شاهد تقویت تجارت با 

سایر کشورها خواهیم بود.

دانشجویان در حضور رهبر انقلاب 
عزاداری می کنند

روز چهارشنبه؛ همزمان با اربعین حسینی برخی 
با حضور در حسینیه  از هئیت های دانشجویی 
امام خمینی در محضر رهبر انقلاب به عزاداری 

خواهند پرداخت.
از  بعد   )۱۴۰۱( ایسنا، سال گذشته  گزارش  به 
دو سال که امکان برگزاری مراسم عزاداری هیئت 
های دانشجویی به دلیل شیوع بیماری کرونا در 
حسینیه امام خمینی )ره( فراهم نبود، این مراسم 

برگزار شد.
این مراسم دومین عزاداری حضوری هیئت های 
دانشجویی در محضر رهبر انقلاب بعد از شیوع 

بیماری کروناست.
از  جمعی  توسط  نیز  امسال  مراسم  این 
دانشجویان سراسر کشور در روز چهارشنبه ۱۵ 
شهریور مصادف با روز اربعین حسینی از ساعت 
6 صبح با تجمع در مسجد دانشگاه تهران آغاز 
)ره(  امام خمینی  به سمت حسینیه  و  می شود 

ادامه خواهد داشت.

قالیباف قانون تشکیل سازمان پدافند 
غیرعامل را به رئیسی ابلاغ کرد

تشکیل  قانون  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
جمهوری  رئیس  به  را  غیرعامل  پدافند  سازمان 

ابلاغ کرد.
این قانون را شورای نگهبان پس از دو بار اصلاح 

در مجلس، اول شهریور تأیید کرد.
طرح تشکیل سازمان پدافند غیرعامل از سال 
۹۸ در مجلس دهم ابلاغ شده بود، اما اولین بار 

سال ۱۴۰۱ به تصویب نمایندگان رسید.
با تشکیل سازمان پدافند غیرعامل قرار است 
برابر  در  کشور  اجرایی  دستگاه های  آمادگی  از 

»تهدیدهای جدید« اطمینان حاصل شود.
سازمان پدافند غیرعامل از ستاد کل نیروهای 
مسلح پیروی می کند و شخصیت حقوقی مستقل 

دارد.
در قانون آمده که این سازمان هدف هایی مانند 
کاهش  بازدارندگی،  افزایش  »سیاستگذاری، 
زیرساخت های  سازی  مقاوم  پذیری،  آسیب 
شدن  آسان تر  کشور،  مهم  و  حساس  حیاتی، 
مدیریت بحران در برابر انواع سلاح های نامتعارف 
مثل هسته ای، الکترونیکی و سایبری« را دنبال 

می کند.
با اجرای قانون تشکیل سازمان پدافند غیرعامل، 
ریاست  به  هم  کشور  غیرعامل  پدافند  کارگروه 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ایجاد می شود.
بالاترین مرجع تصمیم گیری در  کارگروه  این 
زمینه پدافند غیرعامل است که همه دستگاه های 
باید  غیردولتی  عمومی  و  دولتی  لشگری، 
قانون  اساس  بر  کنند.  اجرا  را  آن  تصمیم های 
مدنی، رئیس جمهور ۵ روز فرصت دارد تا قانون را 

به دستگاه های اجرایی ابلاغ کند

تا قبل از روز اربعین به کشور 
بازگردید

گذشته  روز  حسینی  اربعین  مرکزی  ستاد 
)یکشنبه( در اطلاعیه شماره ۲۲ از زائران و شرکت 
کنندگان در راهپیمایی اربعین خواست تا قبل از 

روز اربعین )۱6 شهریور( به کشور بازگردند.
به گزارش از وزارت کشور، تازه ترین اطلاعیه 

ستاد مرکزی اربعین به شرح زیر است:
به اطلاع تمامی زائرین عزیز و گرانقدر شرکت 
کننده در راهپیمایی جهانی اربعین حسینی)ع( 
می رساند، با توجه به نزدیک شدن به روز اربعین 

توجه به نکات ذیل حائز اهمیت می باشد:
۱. با توجه به کثرت زائرین در حال برگشت، 
با خودرو  از سوی عزیزانی که  نذر سفر  پویش 
مورد  بودند،  نموده  عزیمت  مرزها  به  شخصی 

توجه قرار دهید.
از شروع به رانندگی حتما نسبت به  ۲. قبل 
و  راهنمایی  قوانین  رعایت  و  کافی  استراحت 

رانندگی اقدام نمائید.
۳. تا قبل از اربعین به کشور بازگردید.

عتبات  در  زمان حضور  و  ماندگاری  ۴. مدت 
عالیات و خصوصا شهر کربلا را کاهش دهید.

۵. درصورت داشتن بلیط هوایی پرواز برگشت، 
حداقل ۵ ساعت قبل از پرواز در فرودگاه باشید.

ایران  اسلامی  جمهوری  عالی رتبه  دیپلمات  این 
همچنین با بیان اینکه در دیدار خود در ارتباط با 
»تمام ابعاد دوجانبه به صورت مفصل و در عین 
حال نتیجه بخش رایزنی و گفت وگو کردیم«، تصریح 
کرد: همچنین در دیدار امروز بر اجرای برنامه جامع 

همکاری های مشترک دو کشور تاکید کردیم.
کشور  دو  توافقات  اینکه  بیان  با  همچنین  وی 
جامع  برنامه  اجرای  و  روابط  گسترش  راستای  در 
در مسیر درست و رو به رشدی قرار دارد، گفت: 
و  ساز  که  داریم  اتفاق نظر  چهارچوب  همین  در 
کارهای موجود بین دو کشور برای گسترس روابط 
فعال شود و از ظرفیت های موجود به نحو مناسب 

استفاده کنیم.
حجم روابط تجاری ایران و ترکیه باید به ۳۰ میلیارد 

یورو برسد
امیرعبداللهیان با اشاره به اینکه بر اساس صورت 
گرفته، حجم روابط تجاری دو کشور باید به رقمی 
۳۰ میلیارد یورو برسد، گفت: ما در این زمینه در 
میانه راه هستیم و با توجه به ظرفیت های دو کشور 

تحقق این رقم شدنی است.
وزیر خارجه ایران همچنین با تاکید بر اینکه »ما 
معتقدیم که باید سند تجارت ترجیحی که سال ها 
به روز  است  رسیده  امضا  به  دو کشور  بین  پیش 
رسانی شود«، در بخش دیگری از صحبت های خود 
زمینه های  جمله  از  را  موجود  ترانزیتی  مسیرهای 
ما  گفت:  و  کرد  عنوان  کشور  دو  همکاری های 
رقابت  عامل  ترانزیتی  مسیرهای  که  معتقدیم 
نیست بلکه مسیر گسترش همکاری بین تهران و 

آنکارا است.
ایران  این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی 
توسعه  درخصوص  دیدار  این  در  اینکه  بیان  با 
علمی،  حوزه های  در  ترکیه  و  ایران  همکاری های 
تبادل استاد و  انرژی،  فناوری، بهداشت، درمان، 
دانشجو و همچنین تبادل هر چه بیشتر تیم های 
تیم های  بین  ورزشی  برگزاری مسابقات  و  ورزشی 
دو کشور رایزنی و گفت وگو شد، گفت: همچنین با 
توجه به حجم بالای تردد اتباع دو کشور بین ایران 
و ترکیه تاکید بر این کردیم که باید همکاری های 

کنسولی نیرومندتری داشته باشیم.
نشست کمیته انتقال محکومان ایران و ترکیه 

برگزار می شود
همچنین  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  وزیر 
انتقال  کمیته  نشست  دوشنبه  روز  کرد:  تصریح 
محکومان به صورت مشترک بین دو کشور در آنکارا 

برگزار می شود.
تاکید  موضوع  این  بر  افزود:  امیرعبداللهیان 
را  قوانین و ضوابط  باید  اتباع دو کشور  داریم که 
رعایت کنند و همچنین امیدواریم بتوانیم با توجه 
به نشست مورد اشاره نسبت به تبادل زندانیان و 
مجرمان اقدامات لازم را در چهارچوب همکاری های 

انسانی و قضایی داشته باشیم.
بر  ترکیه  و  ایران  تاکید  به  اشاره  با  وزیر خارجه 
گسترش همکاری های گمرکی و تجاری و همچنین 
افتتاح گذرگاه های مرزی جدید، گفت: همچنین در 
این دیدار در خصوص موضوع آب و حساسیت های 
کردیم. سال  آن صحبت  با  ارتباط  در  ایجاد شده 
گذشته کمیته فنی آب به صورت مشترک بین ایران 
و ترکیه تشکیل شد و در همین چهارچوب تاکید 
کردیم که در آینده نزدیک برای ادامه گفت وگوها این 
کمیته به تهران سفر کند تا دور جدید گفت وگوها 

بین کمیته های فنی دو کشور برگزار شود.
تاکید ایران بر استفاده منصفانه از آب رودخانه 

ارس
در  گفت:  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  وزیر 
آب  از  منصفانه  استفاده  بر  چهارچوب  همین 
تاریخی،  حق آبه  گرفته  نظر  در  با  ارس  رودخانه 
عرفی و زیست محیطی کشورهای پایین دست از 
جمله ایران تاکید کردیم و اینکه این موضوع باید 
فیدان  آقای  که  شد  قرار  و  گیرد  قرار  توجه  مورد 

دستورات لازم را در این ارتباط صادر کند.
در  که  همانطور  کرد:  تصریح  امیرعبداللهیان 
از  یکی  آب  موضوع  دادم  توضیح  خود  سخنان 
موضوعات مهم مورد توجه ماست و مقامات ترکیه 
تاکید کردند که هیچ برنامه ای برای محدود کردن 
و کاهش حق استان های واقع در شمال غربی ما 
برای دسترسی به آب های بالادستی وجود نخواهد 

داشت.
وزیر امور خارجه ایران گفت: دو طرف اتفاق نظر 
داریم که با توجه به ابراز تمایل عربستان، در آینده 
نسبت به تشکیل نشست سه جانبه تهران، آنکارا و 
ریاض با هدف تمرکز بر همکاری های هر چه بیشتر 

اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری اقدام کنیم.
امیرعبداللهیان در ادامه گفت: در مسئله قفقاز، 
و  تنش  دوره  از  عبور  زمان  هستیم  معتقد  قویا 
درگیری به دوره صلح و همکاری فرا رسیده است. در 
جمهوری  رئیس جمهور  با  که  گفت وگوهایی 

آذربایجان در هفته های گذشته داشتیم، توافقات 
خوبی در این چارچوب بین ما صورت گفت.

از  داد: ما  ادامه  قفقاز  اوضاع  به  اشاره  با  او 
گفت وگوها و توافقات ایروان و باکو در این رابطه 
استقبال و بار دیگر تاکید می کنیم هر گونه تغییر 
برای  اقدام  گونه  هر  و  منطقه  در  ژئوپلیتیک  در 
مسدودکردن و یا محدود کردن مسیرهای تاریخی 

ترانزیتی و موجود در منطقه را هرگز برنمی تابیم.
امیرعبداللهیان با تاکید بر اینکه در این دیدار در 
ارتباط با آخرین تحولات قفقاز نیز رایزنی وگفت وگو 
کردیم، گفت: ما تاکید بر این داریم که زمان عبور 
از دوران تنش و درگیری فرا رسیده و باید به دوران 

صلح و ثبات وارد شویم.
با  اخیرش  رایزنی های  به  اشاره  با  همچنین  وی 
دیگر  و  آذربایجان  جمهور  رئیس  علی اف،  الهام 
مقامات این کشور در ارتباط با تحولات قفقاز گفت: 
در این رایزنی ها به توافقات خوبی رسیدیم. ما از 
گفت وگوها و توافقات بین تهران و باکو استقبال 
می کنیم و همانطور که بارها گفته ایم با هر گونه 
برای  اقدام  هرگونه  و  منطقه  در  ژئوپلتیک  تغییر 
تاریخی  مسدود کردن و محدود کردن مسیرهای 
ترانزیتی و موجود در منطقه مخالف هستیم و آن 

را بر نمی تابیم.
همچنین امیرعبداللهیان با بیان اینکه “با پیشنهاد 
جانبه  سه  نشست های  که  شد  قرار  هاکان  آقای 
همکاری های  هدف  با  ترکیه  و  آذربایجان  ایران، 
نیرومند در برقراری صلح و ثبات در منطقه از جمله 
پاسخ  در  بگیرد،  قرار  پیگیری  مورد  قفقاز  منطقه 
به سوالی در ارتباط با اینکه آیا در نشست امروز 
در مورد موضوع آب نیز رایزنی و گفت وگو صورت 
گرفت؟ گفت: همانطور که در سخنان خود توضیح 
دادم موضوع آب یکی از موضوعات مهم مورد توجه 
ماست. ما در این دیدار بر استفاده منصفانه از آب 
رودخانه ارس با در نظر گرفته حق آبه تاریخی، عرفی 
و زیست محیطی کشورهای پایین دست از جمله 
ایران تاکید کردیم و مقامات ترکیه تاکید کردند که 
حق  کاهش  و  کردن  محدود  برای  برنامه ای  هیچ 
استان های واقع در شمال غربی ما برای دسترسی 

به آب های بالادستی وجود نخواهد داشت.
متوجه نگرانی های ترکیه در مورد مرزهای مشترک 

با سوریه هستیم
امیرعبداللهیان همچنین با بیان اینکه در جریان 
با هاکان فیدان، وزیر خارجه  رایزنی های امروزش 
ترکیه در مورد آخرین تحولات سوریه و عراق نیز 
رایزنی و گفت وگو کرده است، گفت: در ارتباط با 
موضوع سوریه ما متوجه نگرانی های ترکیه در مورد 
مرزهای مشترک دو کشور با تاکید بر حاکمیت ملی 
کشورها هستیم و معتقدیم که بایستی این مسائل 
از مسیر دیپلماسی و گفت وگو مورد حل و بررسی 

قرار گیرد.

وی همچنین با اشاره به نگرانی های ترکیه و سوریه 
در ارتباط با مسائلی چون مبارزه با تروریسم، امنیت 
مرزها و همچنین موضوع آوارگان گفت: معتقدیم 
که این مسائل باید با همکاری های دو کشور حل 
شود و ایران نیز با توجه به روابط دوستانه خود با 
آنکارا و دمشق از ظرفیت های خود در این ارتباط 
ترکیه،  ایران،  چهارجانبه  نشست  چهارچوب  در 
به تلاش های  و  استفاده می کند  سوریه و روسیه 
سازنده خود برای رفع نگرانی برادرانمان در ترکیه 
در چهارچوب احترام به تمامیت ارضی دو کشور 

)سوریه و ترکیه( ادامه می دهیم.
وزیر خارجه گفت: در جلسه امروز شاهد طرح 
فیدان  آقای  سوی  از  سازنده  و  مثبت  ایده های 
درخصوص امنیت مرزهای مشترک سوریه و ترکیه، 
آوارگان  بازگشت  ضرورت  و  تروریسم  با  مبارزه 
سوری به کشورشان بودیم که از این ایده ها تشکر 

می کنیم.
رئیسی به زودی به ترکیه سفر می کند

این  در  نیز  ترکیه  خارجه  وزیر  فیدان«  »هاکان 
برادرم  با  امروز  دیدار  در  گفت:  خبری  نشست 

حسین در مورد این سفر رایزنی کردیم.
از  آنکارا  که  این  بیان  با  ترکیه  خارجه  وزیر 
بازگشت روابط ایران و عربستان استقبال می کند، 
گفت: ایران، عربستان و ترکیه سه کشور بزرگ و 
از نظر ثبات  مسوولیت پذیر در منطقه هستند و 
بین سه  دوستانه  روابط  که  است  مهم  منطقه ای 

کشور وجود داشته باشد.
وزیر خارجه ترکیه خبر داد که رئیس جمهور ایران 
در روزهای آتی به این کشور همسایه سفر می کند.
فیدان بعد از یک گفت وگوی چهار ساعته با وزیر 
خارجه ایران در تهران با بیان اینکه در دیدار امروز 
بین  گرفته  صورت  توافقات  پیگیری  با  ارتباط  در 
دو کشور و اهمیت اجرای آنها رایزنی و گفت وگو 
کردیم، گفت: در ارتباط با اهمیت امنیت مرزهای 
مشترک، مبارزه با تروریسم، گسترش همکاری های 

تجاری و اقتصادی و ... به تبادل نظر پرداختیم.
تروریسم  با  مبارزه  بحث  در  اینکه  بیان  با  وی 
ابتکارات خود را در این حوزه مطرح کردیم، ادامه 
داد: همچنین در ارتباط با گسترش همکاری های دو 
کشور در موضوع انرژی نیز گفت وگوهایی داشتیم.
اینکه یکی دیگر از محورهای  با تاکید بر  فیدان 
رایزنی های امروز ما توسعه همکاری های منطقه ای 
دو  ترکیه  و  ایران  داد:  ادامه  بود،  کشور  دو  بین 
این موضوع  و  قدرتمند در منطقه هستند  کشور 
اساس  بر  و  می کند  ما  متوجه  را  مسئولیت هایی 
مسئولیت خود باید صلح و ثبات را در منطقه حاکم 

کنیم.
نشست  در  اینکه  بیان  با  ترکیه  خارجه  وزیر 
با آخرین تحولات سوریه، عراق،  ارتباط  امروز در 
افغانستان، لیبی، اوکراین و ... رایزنی کردیم، گفت: 

انتظارات ما از سوریه مشخص است. ما می خواهیم 
ترکیه  به  جنگ  اثر  بر  که  سوری  شهروندان  که 
آمده اند به شکلی سالم و در امنیت به کشور خود 
بازگردند و سوریه زمینه بازگشت آنها را فراهم کند و 
از اقداماتی که باعث ورود مجدد مهاجران جدید به 

ترکیه می شود، جلوگیری کند.
وی همچنین با اشاره به انتظارات ترکیه از دولت 
دمشق در حوزه مبارزه با تروریسم از جمله گروه 
پ.ک.ک گفت: ما از دولت سوریه می خواهیم که 

در این زمینه همکاری کند.
فیدان همچنین در بخش دیگری از صحبت های 
خود با اشاره به اهانت های صورت گرفته به قرآن 
گسترش  و  اروپایی  کشورهای  از  برخی  در  کریم 
اسلام هراسی گفت: در دیدار امروز در ارتباط با 
در  اسلامی  و نقش سازمان همکاری  این مسئله 
جهت جلوگیری از اینگونه اقدامات رایزنی و تبادل 

نظر کردیم.
وزیر خارجه ترکیه همچنین با بیان اینکه ما به 
و  ایران  بین  روابط  برقراری مجدد  از  ترکیه  عنوان 
عربستان استقبال می کنیم، تصریح کرد: عربستان، 
ایران و ترکیه سه کشور بزرگ و مسئولیت پذیر در 
منطقه هستند و وجود روابط دوستانه بین آنها از 

نظر ایجاد ثبات در منطقه مهم است.
فیدان همچنین با بیان اینکه ما معتقد هستیم 
در  گفت:  است،  مهم  برجام  مذاکرات  ادامه  که 
دیدار امروز اطلاعات لازم را از دوستان ایرانی خود 
دریافت کردیم و امیدواریم طرفین گام های مناسب 

و لازم را در این زمینه بردارند.
وزیر خارجه ترکیه در ادامه این نشست مطبوعاتی 
در پاسخ به سوال خبرنگار یک رسانه ترک در ارتباط 
با تحولات اخیر در کرکوک عراق گفت: کرکوک از 
نظر قومی و مذهبی یک مدل کوچک عراق است و 
آرامش و ثبات در کرکوک به منزله ثبات و آرامش 

در کل عراق است.
وی با بیان اینکه ما بر همزیستی مسالمت آمیز 
در کرکوک تاکید داریم، گفت: اقدامات دولت عراق 
کشور  این  در  ثبات  ایجاد  باعث  اخیر  مدت  طی 
از سوی دولت عراق در  شده و شاهد تلاش های 
حوزه های زیرساختی هستیم و اینها برای آینده عراق 
مهم است. در عین حال آنچه که در کرکوک و بر 
توجه و  ترکمان می گذرد مورد  نژاد  هموطنان هم 
باعث نگرانی ماست. ما مخالفت خود را با چنین 
تنش هایی اعلام کرده ایم. با نخست وزیر و دیگر 
کردیم.  گفت وگو  زمینه  این  در  عراق  مقامات 
حقوق  از  اقوام  تمام  باید  شهر  این  در  معتقدیم 
مشترک و مساوی برخوردار باشند و حفظ منافع 
و حقوق هم نژادان ترکمان در این منطقه یکی از 
عناصر اصلی ما در سیاست خارجی با عراق است 
و حقوق آنها نباید موضوع چانه زنی سیاسی شود و 

ما از حقوق آنها دفاع می کنیم.

امیرعبداللهیان در دیدار با وزیر خارجه ترکیه اعلام کرد

ایرانتغییردرژئوپلیتیکقفقازجنوبیرابرنمیتابد
حسین امیرعبدالهیان وزیر خارجه کشورمان عصر دیروز )یکشنبه( در نشست خبری مشترک با »هاکان فیدان« وزیر خارجه ترکیه که به  تهران سفر کرده 
است، با بیان اینکه »گفت وگوهای خوب و سازنده ای امروز با برادرم آقای فیدان داشتیم«، گفت: در دیدار امروز در ارتباط با پیگیری توافقات صورت گرفته 

بین روسای جمهور دو کشور رایزنی و گفت وگو کردیم و بر پیگیری این توافقات تاکید کردیم.

وزیر خارجه 
کشورمان تاکید 

کرد:  بار دیگر 
تاکید می کنیم 
هر گونه تغییر 
در ژئوپلیتیک 
در منطقه و هر 

گونه اقدام برای 
مسدودکردن و 
یا محدود کردن 

مسیرهای 
تاریخی 

ترانزیتی و 
موجود در 

منطقه را هرگز 
برنمی تابیم

 »علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت سیزدهم، در برنامه »بدون توقف« 
شبکه سه سیما در خصوص تصمیم دولت در خصوص برجام، گفت: در حوزه 
برجام ما توافق را برای توافق دنبال نمی کنیم، بلکه ما توافق را برای رسیدن به 

هدف از بین رفتن مؤثر تحریم ها دنبال می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به اینکه ۲۰۰ شبکه با ابزارهای رسانه ای مختلف آن قدر 
به شیوه های مختلف اخبار منفی منتشر می کنند که نکند اخبار خوب به گوش 
مردم برسد، گفت: مثلاً در این ۲ سال ماهواره خیام در اختیار ما قرار گرفت 
که به این وسیله ما توان تصویربرداری زیر یک متر در تمام نقاط را داریم و 
می توانیم سطح زیر کشت کالاهای اساسی، میزان ذخایر و منابع آبی را ارزیابی 
کنیم و حتی برای امدادرسانی از آن استفاده کنیم، در این مدت به تواتر اخبار 
خوب داشتیم از موفقیت های نوجوانان مان در المپیادهای مختلف گرفته تا 

دستاوردهای دولت اما این رسانه ها هیچ کدام را منتشر نکردند.
به گزارش ایلنا، وی در پاسخ به این سوال که در این دو سال چقدر شغل 
ایجاد کردید، عنوان کرد: یکی از اولویت های مهم دولت ایجاد شغل بوده، یکی 
اینکه رشد اقتصادی را ایجاد کنیم و یکی هم به طور خاص مشکل کارخانه های 
تعطیل و نیمه تعطیل را حل کنیم، بیش از ۵ هزار مجموعه نیمه فعال و غیرفعال 
و مشکل دار، در این دو سال فعال شده است، آن بخشی که دولت می تواند 
کمک کند دولت وارد شده و حمایت کرده است. مثلاً ما امسال توانستیم تمام 
کاغذ کتاب های مورد نیاز کتاب های درسی را برای اولین بار از داخل تأمین کنیم. 
همچنین نرخ بیکاری ما که دو رقمی بوده در این دو سال یک رقمی شده و به 

۹ درصد رسید. در این دو سال از حدود ۷6۰ هزار تا بالای یک میلیون شغل در 
سال ایجاد شده است. سخنگوی دولت سیزدهم با اشاره به اینکه ما دوگانگی بین 
بخش خصوصی و دولت نداریم، اظهار کرد: ما چهار میلیون شغل نیاز داریم، 
دولت در این راستا دو اقدام کلان انجام داد، یکی اینکه فعالیت کسب و کارها را 
سهل تر کرد و درگاه مجوزها فعال شد، اینکه ۹۷ درصد مجوزها از طریق سامانه 
اعطا می شود یک جهش اساسی در حوزه کسب و کارهای بخش خصوصی 
است، در این مسیر هم حمایت گری هایی گذاشت تا این امر با سهولت بیشتری 
انجام شود. در سال ۱۴۰۱ تسهیلات بانکی را ۴۵ درصد افزایش داد که از این 

میزان ۸۴ درصدش هدایت نقدینگی به سمت توسعه کسب و کارها رفت.
بهادری جهرمی با اذعان به اینکه نظام بانکی ما نظام بانکی سالم و بدون 
ایرادی نیست، گفت: خیلی از بانک های ما زیان ده هستند، خلق نقدینگی و 
هدایت به سمت بخش مولد ندارند، دولت برای همه اینها برنامه دارد، اغلب 
بانک های دولتی ما زیان ده بودند، اما با جلوگیری از ریخت و پاش ها، بدهی های 
بزرگ دولت به بانک ها را تسویه کردیم در حال حاضر جز بانک سپه همه از 
زیان دهی خارج شدند، همچنین بانک مرکزی برای ناترازی بانک ها که موجب 

خلق پول می شد برنامه ریزی کرد.
وی ادامه داد: همه بانک ها ماه به ماه ارزیابی می شوند و متناسب با آن 
اجازه داده می شود تسهیلات برای ماه بعد بدهد، یعنی طراحی صورت گرفت 
که بانک بتواند به سمت اقدامات مولد حرکت کند و اگر به سمت اقدامات 
ناسالم برود خودش محدودیت بیشتری خواهد داشت، به همین شکل در 

حوزه های مختلف بانک مرکزی برنامه های مختلفی برای سالم سازی بانک ها دارد. 
اصلاح ناترازی شبکه بانکی جز اصلاحات ناترازی است.

بهادری جهرمی با اشاره به اینکه وام های خرد زیر ۱۰۰ میلیون نیاز به ضامن 
ندارد، گفت: اگر برای چنین وام های بانک ها ضامن خواستند، مشکل را به 
معاونت نظارت بانک مرکزی گزارش دهید، اگر وام قانونا به شما تعلق می گیرد 
و در نحوه پرداخت سخت گیری می کنند حتماً باید به بانک مرکزی گزارش کنید.
سخنگوی دولت در خصوص مشکلات حوزه مسکن نیز توضیح داد: ما در حال 
حاضر به حدود چهار میلیون مسکن نیاز داریم که از این میان حدود یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار مسکن تأمین زمین شده، که قرار است در همین دولت تحویل داده 
شود. همچنین در همین هفته دولت ۱۰۰ هزار واحد تحویل داده می شود. ۴۵۰ 

هزار واحد نیز در دست سازنده است.
وی ادامه داد: چون دولت می داند موضوع مسکن موضوع مهمی است، دو 
کار ساختاری جدی کرده یکی اینکه کمیسیون ویژه مسکن در دولت راه اندازی 
کردیم که هفتگی جلسه دارند و در مورد نهضت ملی مسکن تصمیم گیری کرده 
و بررسی های لازم را انجام می دهند. دیگر اینکه برای کوتاه مدت نظام پرداخت 
اتحادیه های املاک را اصلاح و اتحادیه های مسکن را ساماندهی کردیم، همچنین 
سامانه ای فعال کردیم تا موجر و مستأجر قرارداد خود را در آنجا ثبت کنند. این 
اقداماتی است که دولت برای کوتاه مدت در حوزه مسکن انجام داد تا مشکل 
اجاره نشینان نیز تا زمانی که مشکل اساسی در حوزه ساخت مسکن رفع شود، به 

صورت مقطعی کاهش پیدا کند.

سخنگوی دولت اعلام کرد
وامهایخردزیر۱۰۰میلیوننیازبهضامنندارد
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